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Abstract

        
We report on the follow-up of 28 patients, who were admitted to our hospitals between 1968 and 1984, and who, at that time, were diagnosed as having idiopathic facial palsy. These children were neither tested for Lyme borreliosis (LB) nor did they receive antibiotic treatment.


        
In those days LB was an unfamiliar infection. Today we can assume that approximately 30%-50% of the patients we studied represent actual cases of neuroborreliosis. We, therefore, considered them an appropriate model in studying the spontaneous course of LB in children.


        
The analysis of the questionnaire designed for our study as well as the supplementary clinical and serological reexaminations in some cases provided no evidence that  neuroborreliosis led to relevant health disorders in any of the children (follow-up 10 to 26 years, mean 17).


        
The results of our retrospective study led us to conclude that tick-borne facial palsy is relatively benign in children and that neuroborreliosis is insignificantly related to late complications.


      
        
Zusammenfassung

        
Wir überblicken den Verlauf von 28 Patienten mit einer in den Jahren zwischen 1968 und 1984 erlittenen scheinbar idiopathischen peripheren Fazialisparese. Damals wurde noch nicht auf eine Borreliose hin untersucht (der entsprechende Zusammenhang war noch unbekannt) und die Kinder erhielten keine antibiotische Behandlung. Heute wissen wir, daß 30-50% dieser Patienten an einer Lyme-Borreliose (LB) litten. Insofern stellen sie ein Modell für den Spontanverlauf der Neuroborreliose im Kindesalter dar.


        
Die Auswertung eines Fragebogens - ergänzt durch klinische Nachuntersuchungen - ergab, daß in keinem Fall relevante Gesundheitsstörungen, die als Spätkomplikation einer Borreliose gewertet werden könnten, bestanden. Der Follow-up-Zeitraum betrug 10-26 Jahre.


        
Die Korrelation zwischen der Neuroborreliose im Kindesalter und den gefürchteten Spätkomplikationen scheint also nicht hoch zu sein.


      

Key words
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